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Investiþii

Sinaia va beneficia de un sistem artificial de înzã-
pezire pe toate pârtiile de la cota 2000, ne-a decla-
rat Bogdan Fãlcescu, directorul general al Tran-
sport Urban Sinaia (TUS), compania care
administreazã domeniul schiabil, transportul pu-
blic, parcãrile ºi bazele sportive ale staþiunii. Dom-
nia sa ne-a explicat cã proiectul va costa 6 milioa-
ne de euro ºi presupune crearea unui lac artificial,
care sã alimenteze tunurile de zãpadã. Bogdan
Fãlcescu ne-a precizat cã proiectul este deja în im-

plementare, iar autoritãþile locale vor sã-l finalize-
ze pânã la sfârºitul acestui an.
În urmãtorii 2-3 ani, Sinaia va deveni domeniul
schiabil numãrul 1 din þarã, la nivelul turiºtilor ºi
popularitãþii, dupã cum estimeazã reprezentantul
TUS. Domnia sa îºi doreºte ca, în urmãtoarele
12-15 luni, sã nu mai existe probleme în domeniul
transportului pe cablu ºi intenþioneazã sã creeze,
în Sinaia, un sistem integrat ºi modern, care sã se
ridice la standardele din staþiunile de peste

hotare.
Totuºi, Bogdan Fãlcescu acuzã lipsa de viziune pe
termen a lung a investitorilor ºi autoritãþilor, care
ne-a adus în punctul în care þara noastrã se aflã cu
mult în urma altor state similare, în privinþa servi-
ciilor pentru domeniul schiabil. Domnia sa susþine
cã investitorii privaþi ºi autoritãþile publice locale
nu înþeleg sã ajungã la un acord privind crearea
unui sistem integrat de transport pe cablu, care sã
vinã în beneficiul direct al turiºtilor.

BOGDAN FÃLCESCU, TRANSPORT URBAN SINAIA:

“Investim 6 milioane de euro
într-un sistem artificial de înzãpezire

pe toate pârtiile de la cota 2000”
“Vrem ca Sinaia sã devinã domeniul schiabil numãrul 1 din þarã”
“Piaþa de transport pe cablu din þarã este departe de ceea ce se
întâmplã în staþiunile civilizate din Europa de Vest”



Reporter: Care a fost parcursul
Transport Urban Sinaia, dupã
înfiinþare?

Bogdan Fãlcescu: Compania
Transport Urban Sinaia (TUS) a fost
înfiinþatã în 2007 ºi are Consiliul
Local Sinaia drept acþionar unic ºi
majoritar. Este o companie publicã
ºi funcþioneazã dupã principii co-
merciale, dar am vãzut cã s-au pro-
dus unele confuzii cu privire la mo-
dul nostru de finanþare. Nu ne fi-
nanþãm în niciun fel de la buget, ci
ne autofinanþãm în proporþie de
100%. Nu beneficiem de infuzii de
capital, precum alte regii de tran-
sport din marile oraºe.

TUS este o companie creatã, în
primul rând, pentru a satisface ne-
voia de transport public local a cã-
lãtorilor ºi cu gândul de a investi în
domeniul schiabil. Cel mai mare
proiect al nostru, care a lansat
cumva compania pe piaþa localã, a
fost construirea gondolei de la
Cota 1000 la Cota 1400. Proiectul a
fost finanþat atât cu bani de la bu-
getul local, cât ºi din fonduri gu-
vernamentale.

În 2007, compania avea în admi-
nistrare 3 parcãri, o telegondolã ºi
transportul public de cãlãtori. În
primii doi ani, evident cã lucrurile
au mers bine, pentru cã totul era
nou, atât flota auto care era forma-
tã din 6 microbuze - 3 autobuze ºi
un autocar - cât ºi gondola. Eu am
venit la conducerea companiei în
septembrie 2010, iar situaþia la
Transport Urban Sinaia nu era toc-
mai bunã, întrucât compania înre-
gistra pierderi de 100.000 de lei la
finele anului respectiv. Acest lucru
nu era normal, în condiþiile în care,
Transport Urban Sinaia deþinea
monopolul pe piaþa de transport
public local de cãlãtori.

Evoluþia a fost una foarte bunã
din 2010 pentru cã eu mi-am dorit
dintotdeauna sã cresc afacerile
companiei ºi nu doar sã admi-
nistrez ceea ce deja avea în patri-
moniu. Astfel, în momentul de
faþã avem în administrare 8 parcã-
ri publice, 3 instalaþii de transport
pe cablu, o gondolã, un babyski ºi
telescaunul de la Cota 2000, din
Valea Soarelui.

Telescaunul este o investiþie în
valoare de 5 milioane de euro,
fiind cea mai modernã instalaþie de
transport pe cablu de pe Valea Pra-
hovei. A fost dat în folosinþã în de-
cembrie 2010, iar finanþarea a fost

asiguratã din fonduri europene.
În plus, Transport Urban Sinaia

administreazã întreg domeniul
schiabil din Sinaia, instalaþia de
înzãpezire de pe Pârtia Nouã ºi
douã baze sportive. Pot spune cã
ne-am triplat portofoliul în ultimii
patru ani.

Politica mea a fost una de expan-
siune ºi de investiþii, chiar ºi în pe-
rioada de crizã. Chiar dacã nu au
fost investiþii majore, sunt adeptul

ideii cã trebuie sã oferim servicii de
calitate, cum nu prea existã pe Va-
lea Prahovei. Turiºtii beneficiazã de
internet Wi-Fi la Gondolã ºi au po-
sibilitatea de a plãti serviciile cu
cardul, fãrã comision. De aseme-
nea, l-am convins pe primarul
oraºului Sinaia sã construim o par-
care lângã gondolã, pe un teren
care se inunda la fiecare ploaie. În
termeni financiari, vorbim de 3 ani
consecutivi de profitabilitate pen-

tru Transport Urban Sinaia.
Reporter: Ce cifrã de afaceri, ce

profit aþi avut anul trecut ºi ce esti-
mãri aveþi pentru 2015, în acest
sens?

Bogdan Fãlcescu: Anul trecut,
am atins un vârf de profit de
350.000 lei ºi o cifrã de afaceri de
aproximativ 900.000 de euro. În
2015, vreau sã atingem afaceri de
cel puþin un milion de euro, poate
chiar 1,2 milioane euro. Profitul nu
mai este un obiectiv, pentru cã vre-
au sã investim mai mult, dar spe-
rãm, totuºi, la un profit de circa
100.000 – 150.000 lei.

Am demonstrat, în ultimii ani, cã
putem face performanþã publicã
fãrã mari probleme ºi ne îndrep-
tãm spre obiectivul nostru, acela
ca Sinaia sã redevinã staþiunea
montanã numãrul 1 din þara
noastrã.

Reporter: Vã rog sã ne prezentaþi
proiectele pe care le deruleazã
Transport Urban Sinaia.

Bogdan Fãlcescu: Avem mai
multe proiecte în derulare. În pri-
mul rând, menþionez un proiect
major pentru mine ºi pentru oraº -
noua gondolã, care va face legãtu-
ra între Cotele 1400 ºi 2000. Existã
deja douã instalaþii private pe
acest tronson, dar sunt vechi, ne-
performante ºi nesigure. Telecabi-
na este fabricatã în anii ’70 ºi are
capacitãþi de transport de doar 200
de persoane pe orã. Pe de altã par-
te, noi avem o capacitate de tran-
sport de 1800-1900 de persoane
pe orã la Gondola Sinaia, între Co-
tele 1000-1400, ºi vrem sã investim
aproximativ 8,5 milioane de euro
pentru telegondola cea nouã.

Acest proiect este important în
strategia noastrã, pentru crearea
unui sistem integrat de transport
cu o capacitate foarte mare, prin
instalaþii ultramoderne ºi foarte si-
gure. Dacã nu îl realizãm, riscãm sã
pierdem ºi turiºtii care vin în pre-
zent în Sinaia.

Un alt proiect important, de ace-
astã datã realizat de Primãria Sina-
ia, dar care are un impact direct
asupra activitãþii noastre, este un
sistem artificial de înzãpezire pe
toate pârtiile de la Cota 2000. Este
un proiect grandios, de circa 6 mi-
lioane de euro, ce presupune crea-
rea unui lac artificial, care sã ali-
menteze toate tunurile de zãpadã.
În acest fel, vom avea zãpadã 6-7
luni pe an la Cota 2000.
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"Noua gondolã va face legãtura între Cotele 1400 ºi 2000. Existã deja douã

instalaþii private pe acest tronson, dar sunt vechi, neperformante ºi nesigu-

re. Noi avem o capacitate de transport de 1800-1900 de persoane pe orã la

Gondola Sinaia, între Cotele 1000-1400 ºi vrem sã investim aproximativ 8,5

milioane de euro pentru noua telegondolã. Acest proiect este important în

strategia noastrã pentru crearea unui sistem integrat de transport cu o ca-

pacitate foarte mare, prin instalaþii ultramoderne ºi foarte sigure. Dacã nu îl

realizãm, riscãm sã pierdem ºi turiºtii care vin în prezent în Sinaia".



Proiectul este deja în implemen-
tare ºi facem eforturi susþinute
pentru a-l finaliza pânã la sfârºitul
acestui an.

Reporter: Care sunt modalitãþile
d e f i nanþ ar e pe nt r u ac e st e
proiecte?

Bogdan Fãlcescu: Pentru tele-
gondolã am apelat la finanþarea
prin credit. Este vorba de un credit
pe zece ani, pe care l-am contrac-
tat de la Bancpost, în urma unei
proceduri de licitaþie publicã, ºi o
sã plãtim rate în consecinþã. Însã,
am realizat un studiu de impact ºi
estimãm o creºtere a traficului de

cãlãtori de 2,5-3 ori într-un sezon,
astfel cã este o investiþie sustena-
bilã. Într-un sezon normal de iarnã,
în perioada decembrie-mai, avem
aproximativ 70.000-80.000 de ti-
chete vândute, adicã undeva la
100.000 de turiºti, întrucât tichetul
poate fi folosit de mai multe ori
sau de mai mulþi turiºti, iar marja
de eroare este mai mare.

Un alt proiect pe care îl avem în
implementare reprezintã o investi-
þie de aproape 20.000 de euro, prin
care vom monta în toatã zona cen-
tralã a staþiunii panouri informati-
ve LED cu harta ºi tarifele dome-
ni u lu i sc hi abi l , aºa c u m se
întâmplã în toate oraºele civilizate.
La nivelul zonei de entertainment,
am lansat în 2013 Bike Resort Sina-
ia, unde avem 7 kilometri de piste
de bicicletã în pãdurea dintre cele
douã staþii ale Gondolei Sinaia.
Aceste trasee sunt de nivel mediu
ºi avansat, fiind destinate celor
care deþin biciclete specializate de
downhill.

Însã, în 2015 ne dorim sã schim-
bãm un pic registrul ºi sã ajungem
la cel puþin 10 km de piste, iar une-
le trasee sã fie accesibile pentru
întreaga familie. Vom realiza in-
vestiþii în continuare, pentru a le
asigura turiºtilor toate facilitãþile

de care au nevoie în staþiune. Vom
investi foarte mult în promovare ºi
comunicare, pentru cã nu am fãcut
rebrandingul doar de dragul de a-l
face. Când ai o imagine foarte
bunã, trebuie sã te ridici cu servicii-
le la standardele ei ºi, cu siguranþã,
vom creºte ºi noi calitatea servicii-
lor turistice în Sinaia.

Reporter: Aveþi proiecte ºi pe
partea de parcãri ºi baze sportive?

Bogdan Fãlcescu: În cazul parcã-
rilor, lucrurile sunt relativ simple,
pentru cã le marcãm în fiecare an,
dar nu sunt investiþii de mare im-
pact. Pe de altã parte, anul trecut
am finalizat un proiect de 70.000
de euro, prin care am refãcut în to-
talitate baza sportivã de la Colegiul
Cantacuzino din Sinaia. Acum
avem o bazã sportivã multifuncþio-
nalã, cu teren de fotbal, teren de
baschet, un teren de volei, pistã de
alergat, dar ºi terenuri de tenis de
câmp. Baza sportivã este 100%
funcþionalã ºi ne dorim sã promo-
vãm intens acest proiect, pentru cã
anul trecut a venit imediat sezonul
rece ºi nu prea am avut timp sã-l
facem cunoscut. Practic, în acest
an sã venim cu o ofertã integratã a
tuturor serviciilor, ceea ce nu am
fãcut pânã acum.

La Transport Urban Sinaia poþi sã

mergi cu bicicleta, poþi sã urci cu
gondola, o sã creãm ºi o linie de
transport special pentru schiori, ta-
r i f e le f i i nd i nc lu se î n pr e þ u l
skypass-ului. Vom face miºcãri im-
portante. În perioada urmãtoare
lansãm ºi site-ul nou pentru dome-
niul schiabil ºi mai avem în plan
lansarea unei aplicaþii mobile, prin
care sã oferim informaþii turiºtilor
în timp real.

Reporter: Cât valoreazã investi-
þia în noul site ºi în aplicaþia mobi-
lã?

Bogdan Fãlcescu: În mod nor-
mal, aplicaþia ar trebui sã ne coste
aproximativ 5.000 de euro, iar dacã
adunãm ºi investiþia în site n-ar tre-
bui sã depãºim 7.000 de euro. Con-
ceperea noului site a intrat în pro-
cesul de rebranding al companiei.
Am negociat atent contractul ºi am
obþinut un cost total de 20.000 de
euro pentru întreg procesul de re-
branding. Consider cã preþul este
rezonabil, în condiþiile în care noi
administrãm ºase tipuri de activitãþi
în Sinaia.

Reporter: Care sunt obiectivele
companiei pe termen scurt ºi me-
diu?

Bogdan Fãlcescu: În urmãtorii
2-3 ani, vrem ca Sinaia sã devinã
domeniul schiabil numãrul 1 din
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Anul trecut, TUS a atins un
vârf de profit de 350.000
lei ºi o cifrã de afaceri de
aproximativ 900.000 de
euro. În 2015, vreau sã
atingem afaceri de cel

puþin un milion de euro,
poate chiar 1,2 milioane

euro, ne-a declarat
Bogdan Fãlcescu (foto).



þarã, la nivelul turiºtilor ºi populari-
tãþii. De asemenea, ne dorim ca în
urmãtoarele 12-15 luni sã nu mai
avem probleme în domeniul tran-
sportului pe cablu, în sensul creãrii
unui sistem integrat ºi modern,
care sã se ridice la standardele din
staþiunile pe care cu toþii le apre-
ciem peste hotare.

Reporter: Cum caracterizaþi ser-
viciile oferite de staþiunile turistice
montane de la noi, în ceea ce pri-
veºte transportul pe cablu?

Bogdan Fãlcescu: Cert este cã,
dupã anii ’90, au existat la noi niºte
bãieþi deºtepþi, care au achiziþionat
o parte din instalaþiile de transport
pe cablu, în special cele de pe Va-
lea Prahovei, la preþuri foarte mici.
Ei nu au acceptat niciodatã cã pia-
þa ºi tehnologia se schimbã ºi nu au
înþeles cã trebuie sã investeascã. Din
pãcate, aceastã lipsã de viziune pe
termen lung ne-a adus în punctul
în care þara noastrã se aflã cu mult
în urma altor þãri de nivelul ei, care
oferã servicii pentru domeniul
schiabil mult mai performante ºi la
costuri mult mai avantajoase. Mã
refer aici la Bulgaria sau la Slovacia.
Cred cã cei mai mulþi proprietari ai
acestor instalaþii de transport nu
au înþeles cã trebuie sã investeascã
o parte din banii pe care îi câºtigã
din aceastã industrie. Dacã ne
uitãm în piaþã, vedem cã destui
investitori privaþi nu ºi-au creat un
brand, aºa cum este normal sã se
întâmple cu un domeniu schiabil.
Nu existã site-uri oficiale care sã
ofere turiºtilor informaþiile de care
au nevoie. Domneºte lipsa tran-
sparenþei. Nu este normal ca oa-
menii sã fie dezinformaþi ºi sã fie
nevoiþi sã plãteascã preþuri exorbi-
tante pentru serviciile primite sau
sã nu aibã posibilitatea sã achite cu
cardul. Din punctul meu de vede-
re, aceastã piaþã pe care activãm
este în urma vremurilor de astãzi,
din cauza lipsei investiþiilor.

Una dintre frustrãrile noastre, la
Transport Urban Sinaia, este cã au-
toritãþile au fãcut investiþii în zone
care nu sunt turistice, precum Pia-
tra Neamþ sau Vulcan. Este inadmi-
sibil ca Executivul sã nu aloce bani
pentru o staþiune de interes naþio-
nal, cum este Sinaia.

Piaþa de transport pe cablu din
România este departe de ceea ce
se întâmplã în staþiunile civilizate
din Europa de Vest ºi chiar ºi din
Bulgaria.

Din pãcate, unii investitori privaþi
nu înþeleg sã ajungã la un acord cu
autoritãþile publice locale, prin care
sã realizeze un sistem integrat de
transport pe cablu, în beneficiul di-
rect al turiºtilor. Cred cã la Sinaia
putem face paºi importanþi în direc-
þia bunã, astfel încât toatã industria
sã-ºi dea seama cã trebuie sã ieºim
din amorþeala care ne-a cuprins în
ultimii ani.

Eu ºi edilul staþiunii Sinaia cre-
dem în transparenþã, iar oamenii
trebuie sã-ºi schimbe într-o oare-
care mãsurã percepþia faþã de insti-
tuþiile publice. Nu toþi suntem co-
rupþi, nu toþi facem abuzuri ºi nu
toþi suntem lipsiþi de viziune.
Vrem, de fapt, o normalizare. Nu
cerem nimic ieºit din comun. Noi
nu avem nimic de ascuns. De când
am venit la conducerea Transport
Urban Sinaia, au fost peste 30 de
controale din partea autoritãþilor,
care ºi-au dat seama cã totul este
în regulã. Au fost destule abuzuri,
multe controale politice, dar ace-

ste lucruri te întãresc ºi îþi dau pu-
terea sã mergi mai departe.

Reporter: Ce aºteptãri aveþi din
partea autoritãþilor?

Bogdan Fãlcescu: Cred cã Sinaia
trebuie sã facã parte din orice stra-
tegie de turism ºi orice strategie
guvernamentalã de dezvoltare tu-
risticã ºi sã se afle în topul prioritã-
þilor de investiþii pentru orice Gu-
vern. Evident dezvoltarea turisticã
trebuie sã fie susþinutã ºi de pro-
iectele de infrastructurã, unde, din
pãcate, suntem deficitari. Degeaba
investim masiv fonduri proprii,
dacã nu dispunem de o infrastruc-
turã adecvatã pentru turiºti. Cred
cã oricine vine la guvernare trebu-
ie sã aibã Sinaia pe harta prioritãþi-
lor de investiþii.

Reporter: Mulþi turiºti s-au plâns
cã nu existã locuri de joacã pentru
copii când merg pe pârtie. Ce solu-
þii aveþi pentru aceastã problemã?

Bogdan Fãlcescu: Existã câteva
proiecte în acest sens, iar cel mai
important dintre ele este un jo-

int-venture, pe care Primãria îl are
în vedere pentru construirea unui
Aqua Land în apropierea Gondolei
Sinaia. Primãria a iniþiat deja discu-
þiile cu un posibil investitor strãin
ºi cred cã, într-un viitor apropiat,
vom avea un proiect de 5 milioane
de euro, sumã estimatã deja de ad-
ministraþia localã. Documentaþia
este aprobatã, iar Consiliul Local
ºi-a dat acordul pentru proiect.
Probabil cã Primãria Sinaia va con-
cesiona terenul pentru viitorul in-
vestitor.

Reporter: Cum aþi trecut peste
perioada de crizã?

Bogdan Fãlcescu: În primul
rând, am considerat cã nu trebuie
sã oprim investiþiile în niciun caz,
chiar ºi investiþiile mãrunte care au
creat plusvaloare la nivelul servicii-
lor ºi la nivelul companiei. Pe de
altã parte, am adoptat o politicã
foarte clarã de reducere masivã a
cheltuielilor. Vã dau un exemplu
de la nivelul personalului : în
2008-2010, compania lucra cu
16-18 ºoferi pe aceleaºi rute pe
care eu le-am eficientizat ºi, astfel,
acum lucrãm cu 8 ºoferi.

Am redus foarte mult costurile la
nivelul personalului ºi costurile de
exploatare, în general. Dacã vã ui-
taþi pe cifrele noastre, veþi observa
cã nivelul cifrei de afaceri a fost
constant între anii 2012-2014, cu
un vârf în 2013, atunci când varie-
tatea noastrã de activitãþi s-a mã-
rit.

În acest an, scenariul este foarte
fericit. O bancã ne-a spus cã sun-
tem performanþi ºi ne-a aprobat
un credit pe 10 ani. Cu siguranþã
ne vom continua aceastã politicã
d e i nv e st i þ i i m ajor e pe nt r u
creºterea cifrei de afaceri ºi sporirea
satisfacþiei turiºtilor.

Reporter: Aveþi în plan sã acce-
saþi fonduri europene pentru pro-
iectele viitoare?

Bogdan Fãlcescu: În principiu,
vizãm sã atragem fonduri pentru
înnoirea parcului auto ºi sã înlocu-
im microbuzele actuale. Începe un
nou pr og r am ope r aþ i onal
2014-2020 ºi evident cã ne gândim
la posibilitatea accesãrii de fonduri
structurale.

Reporter: Vã mulþumesc!
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Într-un sezon normal de iarnã, în perioada decembrie-mai,
avem aproximativ

70.000-80.000
de tichete vândute, adicã undeva la 100.000 de turiºti,
întrucât tichetul poate fi folosit de mai multe ori sau de

mai mulþi turiºti, iar marja de eroare este mai mare.


